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قیمت رب گوجه همچنان بر مدار صعود
در حالی که حدود دو هفته پیش دبیر س�ندیکای صنایع کنس�رو ایران، حداکثر 
قیم�ت ی�ک قوطی رب گوج�ه فرنگ�ی را ۳۸ تا ۴۰ ه�زار تومان اعلام ک�رده بود، 
مش�اهدات میدانی حاکی از این اس�ت که ای�ن محصول تا ۴۷ ه�زار تومان هم به 

فروش می رسد.
به گزارش ایسنا، اخیرا افزایش قیمت رب گوجه خبرساز شد و دبیر سندیکای صنایع کنسرو 
افزایش قیمت مواد اولیه، بسته بندی و سایر ملزومات تولید و فرارسیدن پایان فصل گوجه فرنگی را 
از دلایل این افزایش قیمت عنوان کرد. قیمت رب گوجه در زمان مشابه سال قبل بیش از ۲۰ هزار 
تومان، اوایل امسال حدود ۳۵ هزار تومان و تا دو هفته پیش ۳۸ تا ۴۰ هزار تومان بود. اما مشاهدات 
میدانی نشان می دهد قیمت این محصول حالا به ۴۷ هزار تومان هم رسیده است. گفتنی است 
که این محصول مشمول قیمت گذاری تثبیتی نیست و در بازار تعیین می شود. همچنین سامانه 
۱۲۴ زیر نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت که طبق اعلام مسئولان باید برای رصد روزانه قیمت 
استفاده شود، از بازار بسیار عقب تر است، چرا که محدوده قیمت هر قوطی ۸۰۰ گرمی رب گوجه 

را ۱۴ هزار و ۹۰۰ تا ۱۷ هزار و ۶۰۰ تومان اعلام کرده است.

میرزایی: آقایان به داد بازار برسید!
یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ضمن انتقاد از گرانی کالاهای اساسی مردم 

گفت: آقایان ساداتی نژاد و فاطمی امین به داد بازار برسید!
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام حسین میرزایی نماینده مردم اصفهان در صفحه شخصی 

خود در توییتر نوشت:
» برنج کیلویی چند!؟

 مرغ کیلویی چند!؟
 هر دستگاه پراید، چند!؟

 آقایان ساداتی نژاد و فاطمی امین! به مردم چه جوابی بدهیم؟
 به داد بازار برسید!«

ایجاد دروازه مشترک مرزی برای توسعه مبادلات 
تجاری با پاکستان

رئیس کل گمرک، ایجاد دروازه مرزی مش�ترک میرجاوه - تفتان را گامی مهم در 
تسهیل مبادلات تجاری میان ایران و پاکستان دانست.

ب��ه گزارش صدا و س��یما، مهدی میراش��رفی رئیس کل گمرک ایران در حاش��یه نهمین 
اجلاس کمیته مش��ترک تجاری ایران و پاکستان در دیدار با سید محمد طارق هدی رئیس 
گمرک پاکس��تان گفت: پیشنهاد ایجاد دروازه مشترک مرزی میرجاوه _ تفتان و اجرای تیر 
الکترونیک پس از تقویت زیرس��اخت های فیبر نوری، زمینه های لازم برای تقویت و تسهیل 
تج��اری دو کش��ور را فراهم خواهد کرد. وی همچنین بر توس��عه رواب��ط دو جانبه تجاری و 
اقتص��ادی ایران و پاکس��تان و لزوم افزایش حجم تجارت خارج��ی دو جانبه با توجه به قرار 
گرفتن ایران و پاکستان در تقاطع کریدورهای شمال جنوب و شرق و غرب تاکید کرد و نقش 
گمرکات در این خصوص را مهم دانس��ت. همچنین رئیس گمرک پاکستان با اشاره به طرح 
مشکلات موجود توسط رئیس کل گمرک ایران در خصوص بسته شدن مرزهای مشترک از 
طرف پاکستان بدون اطلاع قبلی و ناهماهنگی های ساعت کاری، گفت: مشکلات مربوطه به 
صادرات هیدرو کربور و فرآورده های س��وختی و ممانعت از صادرات و برگشت دادن کالاهای 
ایرانی از مواردی اس��ت که در برگش��ت به پاکستان با مدیران گمرکات حوزه نفتان، مطرح و 

رفع این مشکلات را پیگیری خواهم کرد.

در ۷ ماه ابتدای امسال؛

تخلیه و بارگیری در بنادر ۱۰ درصد افزایش یافت
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: تخلیه و بارگیری 
کالاهای نفتی و غیرنفتی د ر بنادر کش�ور تا پایان مهر در مقایس�ه با مدت مش�ابه 

سال گذشته ۹ درصد افزایش یافته است.
به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، فرهاد منتصر کوهساری در رابطه با تخلیه و بارگیری 
۷ ماهه سال ۱۴۰۰ در بنادر مالکیتی و حاکمیتی اظهار داشت: طی ۷ ماه ابتدایی سال جاری 
می��زان تخلیه کالاهای نفتی ۱۴ میلی��ون و ۲۱۶ هزار و ۳۰۸ تن، میزان تخلیه کالاهای غیر 
نفتی ۲۶ میلیون و ۳۳ هزار و ۳۹ تن و مجموع تخلیه کالاهای نفتی و غیر نفتی معادل ۴۰ 
میلیون و ۲۴۹ هزار و ۳۴۷ تن بود که حاکی از رشد ۹ درصدی در بخش کالاهای غیرنفتی 
و رش��د ۵ درصدی در بخش کالاهای نفتی و غیر نفتی اس��ت. وی ادامه داد: میزان بارگیری 
کالاهای نفتی در بنادر مالکیتی و حاکمیتی طی هفت ماهه نخس��ت سال جاری معادل ۳۹ 
میلی��ون و ۳۹۰ هزار و ۶۶۶ تن، میزان بارگی��ری کالاهای غیرنفتی ۳۰ میلیون و ۸۱۱ هزار 
و ۱۶۱ ت��ن و مجموع بارگیری کالاهای نفتی و غی��ر نفتی معادل ۷۰ میلیون و ۲۰۱ هزار و 
۸۲۷ تن بود. معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: میزان بارگیری 
کالاهای نفتی در مدت مذکور در قیاس با هفت ماهه نخس��ت س��ال ۹۹ رشد ۱۴ درصدی، 
کالاهای غیرنفتی رش��د ۷ درصدی و مجموع کالاهای نفتی و غیر نفتی رشد ۱۱ درصدی را 
تجربه کرده است. کوهساری با اشاره به اینکه جمع تخلیه و بارگیری کالا در ۷ ماهه نخست 
س��ال جاری ۵۳ میلیون و ۶۰۶ هزار و ۹۷۴ تن و جمع تخلیه و بارگیری کالاهای غیر نفتی 
۵۶ میلی��ون و ۸۴۴ ه��زار و ۲۰۰ تن بود، گفت: مجموع تخلی��ه و بارگیری کالاهای نفتی و 
غیر نفتی در مدت مذکور معادل ۱۱۰ میلیون و ۴۵۱ هزار و ۱۷۴ تن بود که حاکی از رشد 
۱۰ درصدی در بخش کالاهای نفتی، رش��د ۸ درصدی در بخش کالاهای غیر نفتی و رش��د 
۹ درصدی در بخش کالاهای نفتی و غیرنفتی طی ۷ ماهه نخست سال جاری در مقایسه با 
مدت مش��ابه سال گذشته هس��تیم. وی در رابطه با عملیات کانتینری از ابتدای سال ۱۴۰۰ 
ت��ا پایان مهرماه، عنوان کرد: تخلیه و بارگیری صورت گرفته معادل ۱ میلیون و ۲۹۱ هزار و 
TEU ۸۳۴ بود که در قیاس با عملیات کانتینری ۱ میلیون و ۱۴۰ هزار و TEU ۳۸۸ طی 

۷ ماهه نخست سال ۹۹، رشد ۱۳ درصدی را نشان می دهد.

معاون وزیر صمت تشریح کرد؛

برنج و سوخت تهاتر می شوند
معاون وزیر صمت ضمن تش�ریح توافقات حاصله بین هیئت ایران و پاکستان، از 

ایجاد اتاق تهاتر بین دو کشور خبر داد.
ب��ه گ��زارش مهر، علیرضا پیمان پاک در نهمین نشس��ت اجلاس مش��ترک تج��اری ایران 
و پاکس��تان با بی��ان اینکه طی دو روز گذش��ته توافقات کارگروه های س��ه گانه تخصصی در 
بخش های مختلف توس��عه روابط اقتصادی و تجاری حاصل ش��د، اظهار کرد: مقرر ش��د در 
کوتاه ترین زمان ممکن در مورد تجارت آزاد بین دو کشور و ریسک های حساس این موضوع 
مذاکره شود و تا پیش از برگزاری اجلاس مشترک در دسامبر در شهر کراچی پاکستان، موانع 
بررسی و رفع شد. معاون وزیر صمت افزود: همچنین مقرر شد برای رسیدن به اهداف و برنامه 

پنج ساله همکاری، استراتژی پنج ساله دو کشور تبیین و توسعه یابد.
وی ادامه داد: برقراری مکانیزم تهاتر، توافق س��وم بین دو کش��ور بود که مقرر ش��د طرف 
پاکس��تانی مت��ن موافقتنامه را جهت اع��لام در اختیار کارگروه تخصصی ای��ران قرار دهد تا 
در اس��رع وقت این مکانیزم ایجاد و عملیاتی ش��ود. پیمان پاک اف��زود: توافق بعدی در مورد 
رفع موانع غیرتعرفه ای بین دو کش��ور بود که مقرر ش��د جهت بهبود روند فعلی تجارت بین 
دو کش��ور موانع غیرتعرفه ای شناس��ایی و در اسرع وقت رفع شود. رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: همچنین موافقت شد که همکاری های نمایشگاهی بین دو کشور توسعه 
یابد و نمایش��گاه های تخصصی در دو کش��ور برگزار شود. وی تصریح کرد: تمدید برنامه پنج 
ساله توسعه همکاری های تجاری بین ایران و پاکستان تا سال ۲۰۲۷ نیز دیگر بند موافقتنامه 
بود. پیمان پاک اظهارکرد: ایجاد اولین بازارچه مرزی بین دو کشور با توجه به ساخت وسازهای 
در دست انجام طرف پاکستانی در یکی از گذرگاه ها در دستور کار قرار گرفت و مقرر شد ایران 
نیز در گذرگاه پیش��ین اقدام لازم را انجام دهد. وی افزود: همچنین طرف پاکستانی با وزیر راه و 
شهرسازی ایران نیز توافقاتی داشت که از جمله آنها اعلام آمادگی برای انتقال تجربیات ایران در 
خصوص احداث یک میلیون دستگاه مسکن به طرف پاکستانی، ایجاد کارگروه های تخصصی در 
دو کش��ور برای شناسایی مشکلات حمل و نقل بین ایران و پاکستان، برگزاری نشست تیم های 
تخصصی دو کشور برای حل مشکلات تیرماه در مرز ریمدان، برقراری پروازهای مستقیم بین تهران 
و اسلام آباد و توسعه همکاری های ریلی بین دو کشور بودند. معاون وزیر صمت با بیان اینکه در 
ماه دسامبر اجلاس مشترکی در شهر کراچی پاکستان برگزار خواهد شد، گفت: هیئت پاکستانی با 
وزیر جهاد کشاورزی ایران نیز توافقاتی داشت که از جمله آنها تهاتر محصولات سوختی و ال پی جی 
در برابر برنج از پاکستان، تشکیل کارگروه های تخصصی بین وزارت جهاد کشاورزی ایران و طرف 
پاکس��تانی برای رفع موانع واردات محصولات گرمس��یری، دام زنده و برنج و صادرات محصولات 

کشاورزی ایران مثل سیب و خرما به پاکستان بود.

یک کارش�ناس ب�ازار محصولات کش�اورزی 
گفت:کش�اورزی گفت: با توجه به اینکه در نرخ 
ارز اتفاق خاصی رخ نداده و تس�هیلاتی نیز در 
امر صادرات دیده نمی ش�ود، هیجانی که برای 

خرید زعفران وجود دارد غیر طبیعی است.
به گزارش ایلنا، حسن رضایی پور کارشناس حوزه 
کش��اورزی اظهار داشت: با توجه به اینکه در نرخ ارز 
اتفاق خاصی رخ نداده و تسهیلاتی نیز در امر صادرات 
دیده نمی شود، هیجانی که برای خرید زعفران وجود 
دارد غیر طبیعی اس��ت و با توجه به فصل برداش��ت 
و پیک عرضه محصول توس��ط کشاورزان به نظر می 
رس��د در آینده نزدیک ش��اهد تعدیل قیمت زعفران 
باشیم و با عرضه های زعفران سال های گذشته این 

تعدیل به شکل منفی در بازار دیده شود.
رضایی پور با بی��ان اینکه موضوع زعفران در میان 
فعالان این حوزه در قال��ب زعفران نو و کهنه مطرح 
ش��ده و شناخته می شود گفت: هر ساله زمانی که به 
فصل برداشت می رسیم زعفران نو از کهنه یک فاصله 
قیمتی پیدا می کند که این فاصله قیمتی بس��ته به 
س��ال های مختلف و رونق صادرات می تواند متفاوت 
باش��د. برای مثال اگر وضعیت صادرات مطلوب باشد 
معمولا قیمت ه��ا فاصله چندانی ب��ا یکدیگر ندارند 
چراکه هر آنچه در بازار موجود است به دلیل کاهش 

موجودی بازار، مورد استقبال قرار می گیرد.
وی ادامه داد: اما در مواقعی مانند دو س��ال گذشته 
و امس��ال، ص��ادرات زعف��ران متاس��فانه ب��ا موانع و 
محدودیت هایی روبرو بوده و زعفران از دو سال قبل 
در انبارهای دولت و بخش خصوصی انباشت شده به 
این ترتیب انتظار می رود زعفران در س��ال جاری در 
صورت عدم توفیق در امر صادرات به انباش��ت س��ال 

های اخیر اضافه شود.
رضایی پور با اشاره به هیجان فعالان حوزه زعفران 
در بازار و صعود غیر منطقی قیمت ها افزود: س��ابقه 
قیمتی زعفران نش��ان م��ی دهد، با توج��ه به اینکه 
زعفران نو در بازار، پسند بیشتری دارد و هر زمان که 
بازار باز شود و صادرات مجددا از سر گرفته شود ابتدا 
این محصول مورد اس��تقبال قرار می گیرد لذا شاهد 
هیج��ان خرید در این محصول و افزایش قیمت های 
این محصول هس��تیم. البته اس��تقبال از زعفران نو و 
کهنه به کشورهای هدف صادراتی نیز بستگی دارد و 
چنانچه زعفران کهنه به درستی نگهداری شود هنگ 
کن��گ و چی��ن و برخی دیگر از کش��ورها مانند کره 

جنوبی و ش��رکت های دارویی آنها مشتری این نوع 
زعفران نیز هستند.

ب��ه گفت��ه رضایی پ��ور در چند س��ال اخیر برخی 
دخال��ت های دولت در بازار زعفران و از س��وی دیگر 
برخی شیطنت ها در بازار برای توجیه قیمت گذاری 
توافقی نتیجه ای جز آنچه در دو س��ال گذش��ته رقم 

خورد را به همراه نداشته است.
وی گفت: در دو سال اخیر قیمت ها از سوی برخی 
اف��راد به صورت کاذب بالا رفت و همین امر دولت را 
مجبور به ورود و خرید به قیمت توافقی کرد و همین 
منجر به انباش��ت زعفران در انبارها ش��د و تهدیدی 
ب��رای بازار محس��وب ش��د چراکه با انتش��ار اخبار و 

ش��ایعاتی مبنی بر عرضه زعفران های انباش��ت شده 
در بازار، کاهش قیمت را شاهد بودیم.

*هشدار به فعالان بازار 
این فعال حوزه کش��اورزی اظهار داش��ت: در یک 
جمع بن��دی باید گفت به نظر می رس��د با توجه به 
اینکه در نرخ ارز اتفاق خاصی رخ نداده و تس��هیلاتی 
نیز در امر صادرات دیده نمی شود، هیجانی که برای 
خری��د وجود دارد غیر طبیعی اس��ت و ب��ا توجه به 
نزدیک شدن به فصل برداشت و پیک عرضه محصول 
توس��ط کش��اورزان به نظر می رسد در آینده نزدیک 
ش��اهد تعدیل قیمت زعفران باش��یم و با عرضه های 
زعفران سال های گذشته این تعدیل به شکل منفی 

در بازار دیده شود.
وی یک توصیه نیز به خریداران داشت و گفت: بنده 
به آن دس��ته از س��رمایه گذارانی که در بازار سرمایه 
حضور دارند و با اس��تفاده از تحلیل تکنیکال به بازار 
گواهی س��پرده و آتی زعفران رو آورده اند توصیه می 
کنم ک��ه عوامل بنیادی را نی��ز در تحلیل های خود 
در نظ��ر بگیرند و صرفا ب��ا تحلیل تکنیکال قیمت ها 
را رص��د نکنند. چون با توجه به موجودی دو س��ال 
گذش��ته که بالغ بر 150 تن زعفران کهنه می باشد، 
این حجم بالا چمی تواند بازار را تحت تاثیر قرار دهد 

و معامله گران را متضرر کند.
رضایی پور خاطرنش��ان کرد: احساس این است که 
س��رمایه گذاران در تحلیل بازار زعفران صرفا از ابزار 
تکنین��ال کمک گرفته اند و هی��چ توجهی به عوامل 
بنی��ادی ندارن��د. لذا توصیه این اس��ت که رفتارهای 
احساس��ی را کنار بگذارند و متغیرهای قیمتی را در 
س��ال های گذش��ته در نظر بگیرند چراکه الگوها به 

شدت تکرار شونده است.

رییس مؤسس��ه پژوهشی علوم و صنایع غذایی با تاکید بر اینکه بخش 
قاب��ل توجهی از مواد غذایی در کش��ور به صورت ضایع��ات و دور ریز از 
چرخه مصرف خارج می ش��ود، گفت: از س��وی دیگر افزایش تولید بدون 
افزایش بهره وری آب، افزایش مصرف آب کش��اورزی را به دنبال خواهد 
داشت؛ از این رو افزایش عرضه مواد غذایی از طریق کاهش ضایعات آنها، 

بهترین شرایط ایجاد امنیت غذایی در کشور است.
قدیر رجب زاده در گفت وگو با ایسنا، در خصوص پتانسیل های کشور در 
زمینه ایجاد و تداوم امنیت غذایی، افزود: به طور کلی بررسی های علمی 
و تخصصی نشان می  دهد بخش قابل توجهی از مواد غذایی در کشور به 
صورت ضایعات و دور ریز از چرخه مصرف خارج می شود که این موضوع 
از یک سو تأسف آور است؛ اما از سوی دیگر این جرقه را در ذهن همه ما 
ایجاد می کند که تلاش برای چند درصد کاهش این ضایعات می تواند اثر 
قابل توجهی بر امنیت غذایی چه در بعد دسترس��ی به مواد غذایی و چه 

در بعد توان اقتصادی خانوار در تهیه این مواد داشته باشد.
وی کاه��ش ضایعات مواد غذای��ی را باعث افزایش عرضه مواد غذایی و 
در نهایت کاهش قیمت مواد غذایی در بازار دانست و اظهار کرد: ذکر این 
نکته هم بسیار مهم است که افزایش تولید )البته بدون افزایش بهره وری 
آب( افزایش مصرف آب کشاورزی را به دنبال خواهد داشت که این اصلا 
در ش��رایط موجود مناسب نیس��ت. اما از سوی دیگر افزایش عرضه مواد 
غذایی از طریق کاهش ضایعات آنها،  فش��اری بر مصرف آب کش��اورزی 

در کشور نخواهد آورد.
رجب زاده خاطر نشان کرد: از این رو اجرای برنامه های درست و دقیق 
برای کاهش ضایعات مواد غذایی بسیار مهم است. بنابراین این پتانسیل 
در کش��ور وجود دارد که بدون افزایش مصرف آب کش��اورزی، می توان 

قدری شاخص های امنیت غذایی را بهبود داد.
رییس مؤسس��ه پژوهش��ی علوم و صنایع غذایی وجود نیروی انس��انی 
متخصص و تحصیلکرده فراوان در حوزه های مرتبط با کشاورزی، صنایع 
غذایی و ... در کش��ور  را از دیگر پتانسیل های مناسب برای ایجاد امنیت 
غذایی در کش��ور دانس��ت که اگر برنامه ریزی مناسب برای بهره گیری 
مطل��وب از ظرفی��ت آنه��ا و نیروهای انس��انی متخصص ص��ورت گیرد، 
می توانند کمک ش��ایانی به ارتقای بهره وری و اس��تفاده از ظرفیت های 

بالقوه در این حوزه باشند.
وی به بیان اقدامات این مؤسسه در زمینه ایجاد امنیت غذایی پرداخت 
و یادآور شد: مؤسسه علوم و صنایع غذایی، با توجه به مأموریت ذاتی خود 
و مسؤولیتی که در رابطه با سلامت جامعه بر دوش خود می دیده، انجام 
پژوهش های متعدد در این راس��تا را همواره در برنامه خود داشته است. 

از جمله آنها می توان به پژوهش های متعدد در رابطه با غنی سازی مواد 
غذایی با ریز مغذی ها، توسعه و طراحی غذاداروها و غذاهای فراسودمند، 
جیره ه��ای غذایی گروه های خاص، شناس��ایی و حذف آلاینده های مواد 

غذایی اشاره کرد.
رجب زاده ادامه داد: از جمله سایر اقدامات می توان به این موارد اشاره 

کرد:
»تمرک��ز بر توس��عه و ب��ه کارگیری صمغ ه��ای بوم��ی در فرایندها و 
فرمولاس��یون های غذایی و تدوین نقش��ه راه تجاری س��ازی صمغ های 

بومی«
»برگزاری نوآوردگاه مکمل های غذایی و گیاهی«

»برگزاری اس��تارت آپ های مختلف در زمینه طراحی جیره های غذایی 
در شرایط بحران«

»تدوین کتاب "بررس��ی تحلیلی امنیت غذایی کش��ور و ضایعات مواد 
غذایی" با رویکرد معرفی چالش ها و کمک به نهادهای مسئول در تصمیم 

سازی و تصمیم گیری«
»برگزاری نشس��ت ها و کارگاه های آموزشی متعدد ویژه پژوهشگران و 
صنعتگ��ران در خصوص حوزه پژوهش��ی مرتبط ب��ا امنیت و ایمنی مواد 

غذایی«.
وی در پاسخ به این سوال که کیفیت مواد غذایی در کشور را چگونه ارزیابی 
می کنید، گفت: کیفیت در محصولات غذایی تعاریف مختلفی دارد. به عنوان 
مثال کالایی که استاندارد ملی را دریافت می کند، کالایی است که از کیفیت 
مدنظر سازمان ملی استاندارد برخوردار است. از طرف دیگر موضوع سلامت 
مواد غذایی، میزان کالری، ارزش تغذیه ای و عاری بودن از مواد زیان آور یکی 

دیگر از جنبه های کیفی در محصولات غذایی است.

راهکاری برای ایجاد امنیت غذایی در شرایط فعلی کشور
غنی سازی مواد غذایی با ریز مغذی ها

رایزن سابق ایران در افغانستان گفت: امارت اسلامی افغانستان 
به صورت رس�می اعلام کرده اس�ت که روابط حسنه اقتصادی و 
دیپلماتیک خود را با کش�ورهای همس�ایه و ب�ه ویژه جمهوری 

اسلامی ایران حفظ می کند.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه تجارت ایران، محمد مهدی 
جوانم��رد قصاب با بیان ای��ن خبر افزود: والی هرات در ابلاغی رس��می 

با اعلام اینکه امارت اس��لامی افغانس��تان روابط اقتصادی و دیپلماتیک 
حس��نه خود با کشورهای همس��ایه، به ویژه جمهوری اسلامی ایران، را 
حفظ میکند بر جلوگیری از ضعیف شدن روابط تجاری و اقتصادی میان 

دو کشور تآکید کرد.
وی اف��زود: در این ابلاغ رس��می ب��ر عدم ایجاد محدودی��ت در تردد 

کامیون های ایرانی از سوی امارت اسلامی افغانستان تآکید شده است.

فعالیت مسیرهای ترانزیتی ایران و افغانستان برقرار است

رشد قیمت زعفران کاذب و غیرمنطقی است

رییس کمیته مشترک ایران و لهستان:

اتاق مشترک ایران و لهستان به زودی افتتاح می شود
 ذرت ها در انبارهای غیراستاندارد بنادر 

آلوده شدند
رییس کمیته مش��ترک بازرگانی ایران و لهس��تان اظهار داشت: 
میزان تجارت ایران با لهستان همچنان با رویه سال های قبل و بین 

۴۰ تا ۵۰ میلیون دلار است و میزان اصلا چشمگیر نیست.
رحیم بنامولایی در گفت وگ��و با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد 
آخری��ن وضعیت تجارت ایران و لهس��تان اظهار ک��رد: یک هیات 
ایرانی در مورد مس��ائل گردشگری الان در ورشو هستند و احتمالا 
دوشنبه یا سه ش��نبه وارد کشور می شوند، این سفر بیشتر موضوع 
توسعه گردشگری را دنبال می کند و مسائل دیگری مانند استفاده 
از خدمات هواپیمایی این کشور مطرح است. بعد از این سفر هیاتی 
از لهس��تان به ایران می آید و از دو اس��تان ایران هم بازدید خواهند داش��ت. وی افزود: از دیگر مسائلی که مطرح 
می شود، این است که در ارائه ویزای تجاری و گردشگری تسهیل گری انجام شود. دوستان ما در وزارت خارجه در 
حال پیگیری این موضوع هستند که دست کم در سطح سفارتخانه این کار انجام شود. بنامولایی تصریح کرد: از 
طرف دیگر هنوز مشکلات بانکی ما حل نشده و تجار از طریق کشور ثالث می توانند کار می کنند. یکی از تجار در 
صادرات به لهستان به همین علت به مشکل برخورده بود که جلسه ای در اتاق ایران تشکیل و  از رایزن اقتصادی 
س��فارت خانه خواسته شد تا مش��کل تجار ایرانی پیگیری و حل شود. وی با اشاره به اهمیت تشکیل کمیسیون 
مشترک گفت: کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور باید تشکیل شود، هنوز مشخص نیست که کدام وزیر در 
این کمیس��یون مسئولیت خواهد داش��ت. البته قاعدتا باید وزیر اقتصاد این مسئولیت را به عهده بگیرد اما هنوز 
نتیجه گیری نهایی در این مورد نشده است.  این کمیسیون می تواند به توسعه روابط دو کشور کمک کند. رییس کمیته 
مشترک بازرگانی ایران و لهستان اظهار داشت: اتاق مشترک دو کشور هم در دست تاسیس است، تقریبا کارهای آن انجام 
شده و قرار است اتاق بازرگانی ایران کمک های مالی را انجام دهد تا محلی برای این کار تامین کنیم. سایت اتاق مشترک 
هم تقریبا آماده است و احتمالا همزمان با آمدن هیات لهستانی افتتاح شود. بنامولایی ادامه داد: میزان تجارت ایران با 
لهستان همچنان با رویه سال های قبل و بین ۴۰ تا ۵۰ میلیون دلار است که میزان اصلا چشمگیر نیست. این موضوع به 
سیاست های دولت بازمی گردد که صادرات و روابط تجاری تسهیل شود. آمادگی در تجار برای افزایش صادرات وجود دارد 
برای مثال بخشی از تجار به ما اعلام کرده اند که آمادگی صادرات فرش ماشینی به لهستان را دارند. ما به لهستان فرش 
دستباف صادر می کنیم و اگر صادرات فرش ماشینی هم داشته باشیم، بازار بزرگی را خواهیم داشت. وی اضافه کرد: برای 
افزایش صادرات باید هماهنگ تر عمل کرده و سیاست های خارجه ما نیز باید شفاف تر شود. در مورد برخی از مسائل هم 
باید بپذیریم که تغییر کنیم. برای مثال سیاست های بانک مرکزی در رابطه با صادرات باید اصلاح شود؛ هیچ تولیدکننده ای 
صادرات انجام نمی دهد تا سرمایه  خود را خارج کند، این اشتباهی است که دوستان در بانک مرکزی و نهادهای دولتی 
دارند. متاسفانه با صادرات مثل قاچاق برخورد می شود. همه باید کمک کنند تا ما بتوانیم برای کشور ارزآوری داشته باشیم، 
حتی این موضوع باید در آموزش و پرورش مطرح شود یا صدا و سیما در این مورد فرهنگ سازی کند. در مذاکرات مقامات 

سیاسی هم باید موضوع صادرات گنجانده شود.

نائب رئیس کمیس�یون کش�اورزی مجلس، خاطر نشان 
کرد: واحدهای قرنطینه پیش از اینکه محموله وارد کشور 
شود آنها را چک می کند. همچنین محموله ها هم پیش از 
خروج از کشور مبدا گواهی سلامت دریافت می کند و هم 
بعد از ورود به کش�ور مقص�د؛ بنابراین احتمال اینکه این 
س�م از ابتدا در محموله وجود داشته باشد ضعیف است و 

ایجاد آن در بنادر تقویت می شود.
ذبیح الله اعظمی س��اردوئی در گفت وگو ب��ا خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، درباره تعیین تکلیف ذرت های آلوده در بندر امام خمینی، 

بیان کرد: ۱۲۰ هزار تن ذرت آلوده کپک آس��پرژیلوس در بنادر وجود دارد. این س��م به روی مواد غذایی از 
قبیل غلات، خش��کباری چون پس��ته و گردو می نشیند و تولید توکس��ین یا زهرآبه آفلاتوکسین می کند. اگر 
دام از نهاده ای که آلوده به این سم است تغذیه کند سم وارد بدن و شیر آن می شود. حتی اگر شیر جوشانده 

شود این سم از بین نمی رود.
وی بابیان اینکه میزان ppm و آلودگی ذرت ها مش��خص نش��ده اس��ت، بیان کرد: کمیسیون کشاورزی با 
جدیت پیگیر این مس��ئله اس��ت تا ذرت هایی که آلودگی آنها بیش��تر از حد مجاز هس��تند معدوم شوند. اگر 
آلودگی یک سم بیشتر از حد مجاز باشد عوارضی چون سرطان در انسان ایجاد می کند. بدون تردید مجلس 

مانع ورود این محموله به چرخه مصرف دام و طیور خواهد شد. 
این نماینده مجلس در پاسخ به این پرسش که ذرت های آلوده از سوی چه کسانی وارد شد و آیا ارز دولتی 
برای واردات این محموله تخصیص داده شد؟ گفت: هنوز جزییات این محموله روشن نشده است و ما در حال 

بررسی این سوالات هستیم.
نماین��ده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس، ادام��ه داد: مجلس بر عدم ورود این محموله در چرخه تولید 
نظارت دارد. اولین بار همکاران کمیس��یون اصل ۹۰ گزارش وجود ذرت های آلوده در بندر امام را داد که این 

محموله در این بندر رسوب کرده و جابه جا نشده است.
وی در پاسخ به این پرسش که سم آفلاتوکسین از ابتدا در محموله ذرت وجود داشته است یا در انبارهای 
بنادر بعد از دپو سم ایجاد شد؟ تصریح کرد: اگر چنین باشد که وای بر ما که محموله ای را وارد می کنیم که 
از ابتدا آلوده باش��د؛ این قارچ در انبارهای غیراس��تاندارد بنادر ایجاد ش��ده است. وقتی یک محموله ۶ ماه در 

انبارهای مرطوب دپو شود بدون تردید در آن قارچ رشد و نمو پیدا می کند.
اعظمی ساردوئی در پایان بیان کرد: واحدهای قرنطینه پیش از اینکه محموله وارد کشور شود آنها را چک 
می کند. همچنین محموله ها هم پیش از خروج از کشور مبدا گواهی سلامت دریافت می کند و هم بعد از ورود 
به کش��ور مقصد؛ بنابراین احتمال اینکه این س��م از ابتدا در محموله وجود داشته باشد ضعیف است و ایجاد 

آن در بنادر تقویت می شود.


